
2 4-12 iyun 2019-cu il

Mayın 27-də Azərbaycan Respub-
likasının Prezidenti İlham Əliyev 
Respublika Günü münasibətilə 
Azərbaycan Xalq Cümhuriyyəti-
nin şərəfinə paytaxt Bakının İstiq-
laliyyət küçəsində ucaldılmış abi-
dəni ziyarət edib.

* * * * 
Həmin gün  “Buta” sarayında 
Azərbaycanın milli bayramı – 
Respublika Günü münasibətilə 
rəsmi qəbul keçirilib. Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyev və birinci xanım Mehri-
ban Əliyeva rəsmi qəbulda iştirak 
ediblər.
Dövlət  başçısı rəsmi qəbulda 
nitq söyləmişdir. O, demişdir:
-Azərbaycan Xalq Cümhuriyyəti-
nin yaradılması tarixi hadisə idi. 
Çünki ilk dəfə olaraq müsəlman 
aləmində demokratik respublika 
yaradılmışdı. Biz haqlı olaraq fəxr 
edirik ki, məhz Azərbaycan xalqı 
müsəlman aləmində ilk demokra-
tik respublikanın yaradılmasının 

müəllifi olmuşdur. Xalq Cümhu-
riyyətinin ömrü uzun olmasa da, 
23 ay ərzində çox böyük işlər görə 
bilmişdir. Azərbaycan dövləti və 
xalqı Azərbaycan Xalq Cümhu-
riyyətinin qurucularının xatirəsini 
əziz tutur. Onların xatirəsi bizim 
qəlbimizdə yaşayır. Bir neçə il bun-
dan əvvəl mənim Sərəncamımla 
Bakı şəhərinin mərkəzində Azər-
baycan Xalq Cümhuriyyətinin 
şərəfinə abidə ucaldılmışdır. Keçən 
il isə ölkəmizdə “Azərbaycan Xalq 
Cümhuriyyəti ili” elan edilmişdir.
1991-ci ildə Sovet İttifaqının da-
ğılması nəticəsində digər müttəfiq 
respublikalarla birlikdə Azərbay-
can da müstəqilliyə qovuşdu və 
əlbəttə ki, bizim üçün XX əsrdə 
ikinci şans yarandı. Xalqımız nicat 
yolunu Heydər Əliyevin simasın-
da gördü, onu hakimiyyətə dəvət 
etdi və bir daha öz müdrikliyini 
təsdiqlədi.
1993-cü il müasir tariximizdə dö-
nüş nöqtəsi idi. Məhz 1993-cü 

ildən sonra Azərbaycan inkişaf 
yoluna qədəm qoydu, Azərbay-
canda sabitlik təmin edildi və ölkə 
inamla irəliyə getməyə başladı. 
Ulu öndər Heydər Əliyevin xalq, 
dövlət qarşısında misilsiz xidmət-
ləri vardır. Heydər Əliyevin xalq 
qarşısında xidmətlərindən biri də 
o idi ki, Azərbaycan əsl müstəqil-
lik yoluna qədəm qoydu. Həm 
siyasi, həm iqtisadi, həm də di-
gər sahələrdə çox ciddi islahatlar 
aparılmağa başlanmışdır. Nizami 
ordu yaradılmışdır, ölkəmizə bö-
yük həcmdə xarici sərmayə gəl-
məyə başlamışdır, dövlətçiliyin 
əsasları qoyulmuşdur, azərbay-
cançılıq ideologiyası rəsmi ideo-
logiya kimi qəbul edilmişdir. Bir 
sözlə, məhz o illərdə Azərbaycanın 
strateji inkişaf istiqamətləri müəy-
yən edildi. Bu gün Azərbaycan bu 
strateji inkişaf istiqamətlərini əsas 
tutaraq bölgədə, dünyada dəyişən 
vəziyyətə uyğun olaraq öz inamlı 
siyasətini aparır. 
Ölkəmizin hərbi qüdrəti güclənir. 
Ağdərə, Füzuli, Cəbrayıl rayonla-
rının bir hissəsi, Naxçıvan Muxtar 
Respublikasında keçirilən əmə-
liyyat nəticəsində böyük torpaq 
sahəsi işğalçılardan azad edilmiş-
dir. Hərbi qüdrətimizin artırılma-
sı nəticəsində bu gün Azərbaycan 
Ordusu beynəlxalq reytinqlərdə 
güclü ordular sırasındadır.
Biz son 16 ildə iqtisadi inkişafa nail 
olduq və bir çox iqtisadi məsələlər 
öz həllini tapdı. Ölkəmizə böyük 
həcmdə sərmayə gətirildi. Qoyu-
lan 260 milyard dollardan çox və-
sait bu gün ölkəmizin, xalqımızın 
inkişafına xidmət göstərir. Həm 
neft, həm qeyri-neft sektoruna 
qoyulan vəsait ölkəmizin iqtisadi 
potensialını böyük dərəcədə güc-
ləndirə bilmişdir.
Sosial sahə ilə bağlı çox ciddi ad-
dımlar atılır və insanların rifah 
halı böyük dərəcədə yaxşılaşıb. 
Məcburi köçkünlərin problemləri 
öz həllini tapır.
Bir sözlə, son illər ərzində bütün 
istiqamətlər üzrə inkişaf, tərəqqi 
var. Sosial infrastrukturun inkişafı 

ilə bağlı çox böyük işlər görülmüş-
dür, məktəblər, xəstəxanalar tikil-
mişdir. Bütün bunlar Azərbaycan 
reallıqlarıdır. Biz artıq güclü iqti-
sadi potensial, güclü iqtisadi baza 
yaratmışıq. Əgər bizim təşəbbüsü-

müzlə uğurla reallaşan nəqliyyat 
və enerji layihələrini əlavə etsək, 
görərik ki, doğrudan da Azərbay-
can böyük yol keçmişdir.
Bu gün biz beynəlxalq nəqliyyat 
mərkəzlərinin birinə çevrilmək 
üçün çox fəal iş aparırıq. Bu is-
tiqamətdə də böyük addımlar atı-
lır, böyük sərmayə qoyulur. Dəmir 
yolu infrastrukturu, avtomobil 
yollarının tikintisi, 6 beynəlxalq 
aeroportun fəaliyyətə başlaması, 
dəniz nəqliyyatının müasirləşdi-
rilməsi – bütün bunlar son illər ər-
zində görülmüş işlərdir.
Bundan sonra dayanıqlı inkişafı 
təmin etmək üçün biz fəal işləmə-
liyik və qəbul olunmuş qərarlar 
icra edilməlidir. 
Biz müharibə şəraitində yaşayı-
rıq. Müharibə hələ bitməyib. Belə 
olan halda hərbi potensialımı-
zın gücləndirilməsi əsas prioritet 
məsələlərdən biri olmalıdır. 
Bu məsələ ilə bağlı biz bundan 

sonra da ardıcıl siyasət aparacağıq. 
Bizim prinsipial mövqeyimiz dəyiş-
məz olaraq qalır. Biz bu mövqedən 
dönməyəcəyik. Münaqişə yalnız 
ölkəmizin ərazi bütövlüyü çərçivə-
sində öz həllini tapmalıdır və mü-

vafiq beynəlxalq təşkilatların qərar 
və qətnamələri icra edilməlidir.
İşsizliklə bağlı problemlərin həlli 
daim gündəlikdə duran məsələ-
dir. Çünki 2003-cü ildən bu günə 
qədər 2 milyon iş yeri yaradılma-
sına baxmayaraq, yenə də işsiz-
lik var. Bu ilin əvvəlindən təkcə 
dövlət sektorunda 50 minə yaxın 
iş yeri yaradılmışdır. Ancaq, əlbət-
tə, biz yaxşı başa düşürük ki, ilk 
növbədə özəl sektorda iş yerləri 
yaradılmalıdır, özəl sektorda da 
yaradılır. Biz dövlət olaraq özəl 
sektora dəstək göstərərək onları 
da bu işə sövq edirik.
İşsizlik hər bir ölkə üçün xas olan 
problemdir. Biz onu da bilməliyik 
ki, son 15 il ərzində Azərbaycan 
əhalisi 1,7 milyon artmışdır. İş-
sizliklə bağlı tədbirlər müntəzəm 
olaraq aparılmalıdır. Bu, gündəlik-
də daimi duran məsələdir və biz 
məsələ ilə bağlı ciddi məşğuluq.
Bu gün dünyada informasiya 

müharibəsi aparılır və hər bir 
vətəndaş bunu açıq-aydın görə 
bilir. Azərbaycan uzun illərdir ki, 
informasiya müharibəsinin hə-
dəfində dayanan ölkədir. Biz öz 
siyasətimizlə Azərbaycana qarşı 

yönəldilən bütün yalanları, bütün  
böhranları darmadağın edirik və 
etməliyik. Çünki bu gün Azərbay-
can reallıqları onu göstərir ki, ölkə 
inamla, sürətlə inkişaf edir. Azər-
baycan xalqı hər şeyi yaxşı bilir 
və bilməlidir ki, biz informasiya 
müharibəsi şəraitində yaşayırıq və 
buna hazır olmalıyıq. Biz bu mü-
haribədə ancaq öz işimizlə, öz qə-
tiyyətimizlə qalib gələ bilərik.
Bizim qarşımızda bir çox vəzifələr 
dayanır. Ən önəmlisi ondan ibarət-
dir ki, Azərbaycan öz müstəqil 
siyasətini aparmalıdır. Xalqımız 
ancaq müstəqillik şəraitində inki-
şaf edə bilər. Müstəqil Azərbaycan 
Azərbaycan Xalq Cümhuriyyəti-
nin varisidir və onların niyyətləri-
ni biz həyatda təmin etdik, həyata 
keçirdik. Əminəm ki, müstəqillik 
yolunda bizim inkişafımız davam-
lı olacaq, uğurlu olacaq və Azər-
baycanın dövlət müstəqilliyi əbədi 
olacaq! 

Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti İlham Əliyev mayın 29-da 
Bakı Sərgi Mərkəzində XXVI Bey-
nəlxalq “Xəzər Neft və Qaz-2019” 
sərgi və konfransının, həmçinin IX 
Xəzər Beynəlxalq energetika və al-
ternativ enerji sərgisinin açılışında 
iştirak edib.
Dövlətimizin başçısı açılış mərasi-
mində nitq söyləmişdir. O, demişdir:
- Bu sərgi 26-cı dəfədir keçirilir 
və sərgiyə maraq azalmır. Çünki 
bu il sərgidə 30-dan çox ölkədən 
300-ə yaxın şirkət iştirak edir və 
bu, çox gözəl göstəricidir. İyirmi 
altı il ərzində sərgi dünyanın neft 
şirkətlərinin diqqətini cəlb edir. 
Bu, onu göstərir ki, Azərbayca-
nın neft-qaz resursları bu gün və 
gələcəkdə xarici şirkətlər üçün 
böyük maraq kəsb edəcək.
Mən birinci sərgini xüsusilə qeyd 
etmək istərdim. 1994-cü ildə ke-
çirilmiş birinci sərgi Azərbaycanı 
dünyaya təqdim etdi, Azərbay-
canın zəngin neft-qaz resursları 
haqqında dünyaya məlumat verdi. 
Çünki o vaxt Azərbaycan haqqın-
da məlumat çox məhdud idi, bi-
zim ölkəmiz gənc müstəqil dövlət 
idi, müstəqilliyinin ilk illərini ya-
şayırdı. Əlbəttə, dünyada, xüsu-
silə neft-qaz aləmində Azərbayca-
nın potensialı haqqında məlumat 
demək olar ki, yox idi. Sərginin 
keçirilməsi, Azərbaycana diqqətin 
cəlb edilməsi gələcəkdə Azərbay-
canın neft-qaz sektorunun inkişafı 
üçün çox önəmli rol oynadı. 
1994-cü ildə ilk sərgi keçirilən-
də ölkəmizdə vəziyyət tam fərqli 
idi. Azərbaycan çox ağır iqtisadi 
vəziyyətdə idi, siyasi müstəvidə 
sabitlik təzə-təzə bərpa edilmişdi. 

Çünki müstəqilliyimizin ilk illəri 
ölkəmiz, xalqımız üçün çox ağır 
keçmişdir. 
Müasir neft siyasətimiz Heydər 
Əliyevin adı ilə bağlıdır. Çünki 
məhz o, Azərbaycan rəhbərliyinə 
gələndən sonra ölkəmizdə vəziy-
yət sabitləşdi, Azərbaycan inkişaf 
yoluna qədəm qoydu və xarici 
investorlar bizə inandı. 1994-cü 
ilin sentyabr ayında “Azəri-Çı-
raq-Günəşli” neft yataqları üzrə 
imzalanmış kontrakt demək olar 
ki, bizim inkişafımıza çox böyük 
təkan verdi. Təsadüfi deyil ki, bu 
kontraktın miqyasına və əhəmiy-
yətinə görə ona “Ərsin kontraktı” 
adı verilmişdir. “Əsrin kontraktı”-
nın imzalanmasından sonra Azər-
baycana böyük həcmdə sərmayə 
qoyuluşu başlamışdır və eyni za-
manda, ondan sonra digər kont-
raktlar da imzalandı. “Əsrin kont-
raktı”nın çox böyük əhəmiyyəti 
var. Bu gün də bu əhəmiyyət ki-
fayət qədər böyükdür. İki il bundan 
əvvəl kontraktın müddəti uzadıldı, 
2050-ci ilə qədər bu kontrakt qüv-
vədə olacaq. Yəni, bu, o deməkdir 
ki, Azərbaycanın neft-qaz resursla-
rı, eləcə də “Azəri-Çıraq-Günəşli” 
yataqlarından çıxarılacaq neft-qaz 
bundan sonra da uzun illər ərzində 
Azərbaycan xalqına, dövlətinə xid-
mət göstərəcək.
“Azəri-Çıraq-Günəşli” və “Şah-
dəniz” yataqları üzrə imzalanmış 
kontraktlar tarixi əhəmiyyət daşı-
yır. Əlbəttə ki, növbəti mərhələ-
də neft-qaz kəmərlərinin tikintisi 
məsələsi gündəliyə çıxmışdır və 
bu məsələ də uğurla həll olundu. 
Hesab edirəm ki, bu da tarixi la-
yihədir.

Cənub Qaz Dəhlizinin reallaş-
ması tarixi hadisədir. Bu, nəhəng 
infrastruktur layihəsi həm ölkə-
miz, həm də digər ölkələr üçün 
böyük əhəmiyyət daşıyır. Cə-
nub Qaz Dəhlizinin reallaşma-
sı üçün bir çox önəmli addımlar 
atılmışdır və əlbəttə ki, burada 
beynəlxalq əməkdaşlıq xüsusi 
yer tutur. 2012-ci ildə Azərbaycan 
ilə Türkiyə arasında imzalanmış 
TANAP layihəsi Cənub Qaz Dəh-
lizinin önəmli hissəsidir. Keçən 
il - düz bir il bundan əvvəl mayın 
29-da Səngəçal terminalında Cə-
nub Qaz Dəhlizinin rəsmi açılışı 
olmuşdur. Beləliklə, bu böyük 
layihənin icrası istiqamətində 
çox önəmli addımlar atılmışdır. 
Azərbaycan bir çox xarici ener-
ji şirkətləri ilə uğurlu əməkdaşlıq 
aparır və bu əməkdaşlığın böyük 
tarixçəsi var. Hər bir şirkətlə əmək-
daşlıq aparmaq bizim üçün çox 
önəmlidir, ancaq mən xüsusilə BP 
şirkətini qeyd etmək istərdim. Çün-
ki BP şirkəti bizim strateji tərəfdaşı-
mızdır, strateji investordur. Biz 25 
ildir ki, əməkdaşlıq edirik. Bu əmək-
daşlıq həm ölkəmiz, həm də şirkət 
üçün çox uğurludur. Hesab edirəm 
ki, bu əməkdaşlıq nümunəvi xarak-
ter daşıyır və bu əməkdaşlığın gözəl 
gələcəyi var. Çünki qeyd etdiyim 
kimi, təkcə “Azəri-Çıraq-Günəşli” 
yatağı üzrə işlər ən azı 2050-ci ilə 
qədər aparılacaqdır. “Şahdəniz” 
qaz-kondensat yatağının işlənilməsi 
də bundan sonra onilliklər ərzin-
də aparılacaqdır. Beləliklə, bizim 
strateji tərəfdaşlığımızın çox gözəl 
perspektivləri vardır.
Biz bu layihələri əlbəttə ki, o cüm-
lədən xarici maliyyə resurslarının 

hesabına icra etdik. Həm öz və-
saitimizi qoyduq, eyni zamanda, 
beynəlxalq maliyyə qurumların-
dan kredit şəklində vəsait aldıq. 
Bu münasibətlə bu qurumların 
Azərbaycana dəstəyi haqqında 
danışmaq istərdim. Dünya Bankı, 
Avropa Yenidənqurma və İnkişaf 
Bankı, Asiya İnkişaf Bankı, Avro-
pa İnvestisiya Bankı – dünyanın 
bu aparıcı maliyyə qurumları Cə-
nub Qaz Dəhlizinin reallaşması-
na öz maliyyə vəsaitini ayırıb və 
beləliklə, layihənin icrası üçün 
çox önəmli dəstək vermiş olublar. 
Eyni zamanda, bu kreditlərin ay-
rılması Azərbaycanın uğurlu gələ-
cəyinə inamın təzahürüdür.
Biz bu layihənin həyata keçirilmə-
si üçün Avropa İttifaqı ilə əmək-
daşlıq aparırıq. 2011-ci ildə Avro-
pa İttifaqı ilə Azərbaycan arasında 
Cənub Qaz Dəhlizi ilə əlaqədar 
Birgə Bəyannamə qəbul edilmiş-
dir. Bizim təşəbbüsümüzlə hər 
il Bakıda Cənub Qaz Dəhlizinin 

Məşvərət Şurası keçirilir. Bu ilin 
fevral ayında 5-ci toplantı keçiril-
mişdir. Bu toplantılarda həm gö-
rülmüş işlərə yekun vurulur, eyni 
zamanda, ən önəmlisi odur ki, 
görüləcək işlər haqqında danışılır. 
Əlbəttə, biz əminik ki, bu nəhəng 
layihənin uğurla icra edilməsinə 
nail olacağıq. 
Sirr deyil ki, bu gün enerji təhlükə-
sizliyi məsələləri böyük əhəmiy-
yət daşıyır. Enerji təhlükəsizliyi 
məsələləri ölkələrin milli təhlükə-
sizliyi məsələləridir. Bu baxımdan 
Azərbaycan tərəfindən reallaşan 
və bizim təşəbbüsümüzlə həyata 
keçirilən layihələr həm ölkəmizin, 
həm də bir çox ölkələrin enerji təh-
lükəsizliyini təmin edir. 
Dövlət Neft Fondunun yaradıl-
ması və Dövlət Neft Fondunun 
xətti ilə ən vacib məsələlərin həlli 
– bu da uğurlu neft siyasətimizin 
nəticəsində olmuşdur. Yüzdən 
çox köçkün şəhərciyi Dövlət Neft 
Fondunun xətti ilə inşa edilmiş-

dir. Azərbaycan iqtisadiyyatının 
şaxələndirilməsi və infrastruktur 
layihələrinə investisiya qoyuluşu 
da məhz bu layihələrlə bağlıdır. Biz 
son illər ərzində əsas infrastruktur 
layihələrimizi icra etdik və bu is-
tiqamətdə işlər davam etdirilir. 
Əlbəttə, bundan sonra da çalışma-
lıyıq ki, büdcəmizi daha çox qey-
ri-neft sektorunun hesabına təmin 
edək və buna yaxınlaşırıq. Ancaq 
onu da bilməliyik ki, neft-qaz sek-
toru bizim üçün prioritet sektor 
olaraq qalacaqdır.

* * * * * 
Sonra ABŞ Dövlət Departamen-
tinin enerji ehtiyatları bürosunda 
dövlət katibi köməkçisinin birinci 
müavini Kent LOQSDON çıxış et-
mişdir.
Daha sonra Böyük Britaniyanın 
beynəlxalq ticarət üzrə dövlət ka-
tibi Liam FOKSUN videomüraciə-
ti təqdim olunmuşdur. 
Sonra Prezident İlham Əliyev sər-
gi ilə tanış olmuşdur.


